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  This study aimed to build a model suitable to describe the 
difference in the risk of death for patients with breast cancer to 
those who have been giving them chemotherapy and who have 
not been giving them chemotherapy using a Cox model hazard 
ratio, and data were collected from the records of patients with 
breast  cancer  at  the  National  Center  for  radiotherapy  and 

nuclear medicine in Khartoum at the period (2009 -2011.(
The study reached the following results:

There  are  significant  differences  on  hazard  ratio  among 
patients who given the chemotherapy and who did not given 
chemotherapy, there is a significant difference to the hazard 
ratio  in  terms  of  the  stage  of  the  disease,  there  are 
significant  differences  between  patients  who  given 
radiotherapy and those who did not given radiotherapy in 
terms  of  hazard  ratio,  there  are  significant  differences 
between patients  who given  hormonal  therapy  and those 
who did not given hormonal therapy in terms of hazard ratio, 
there  are  significant  differences  on  hazard  ratio  among 
patients who have undergone surgery, and those who did 

not undergo surgery 
The study recommended the following :

The possibility of using the Cox model for the hazard ratio of 
multivariate in the calculation of the value of hazard at any 
given  time  and  the  use  of  parametric  survival  regression 

models in the analysis of the study data.
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المستـخلص

 هدفت هذه الدراسة لبناء نموذج مناسب لوصف الفرق في خطر الوفاة لمرضي
 سرطان الثدي للذين تم إعطاءهم العلج الكينمينائي والذين لم يتم إعطاءهم

 العلج الكينمينائي وذلك باستخدام نموذج كوكس للخطار النسبينة، وأخذت البينانات
 من سجلت مرضي سرطان الثدي بالمركز القومي للعلج بالشععة والطب

).2011 – 2009النووي بالخرطوم في الفترة (

وتوصلت الدراسة للنتائج التالية:

 أن هنالتتك اختلف  معنتتوي فتتي منستتوب المختتاطرة بينتتن للتتذين تتتم•
إعطاءهم العلج الكينمينائي والذين لم يتم إعطاءهم العلج الكينمينائي.

أن هنالك اختلف  معنوي في منسوب المخاطرة بينن مراحل المرض.•

 أن هنالتتك اختلف  معنتتوي فتتي منستتوب المختتاطرة بينتتن للتتذين تتتم•
إعطاءهم العلج الشععاعي والذين لم يتم إعطاءهم العلج الشععاعي.

 أن هنالتتك اختلف  معنتتوي فتتي منستتوب المختتاطرة بينتتن للتتذين تتتم•
إعطاءهم العلج الهرموني والذين لم يتم إعطاءهم العلج الهرموني.

 أن هنالك اختلف  معنتتوي فتتي منستتوب المختتاطرة بينتتن للتتذين خضتتعوا•
لعملينة جراحينة والذين لم يخضعوا لعملينة جراحينة.

وأوصت الدراسة بالتالي:

 إمكانينة استخدام نموذج كوكس للخطار النسبينة المتعدد في حساب قينمة•
دالة المخاطرة عند أي وقت معينن.

استخدام نماذج انحدار البقاء المعلمينة في تحلينل بينانات الدراسة. •
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